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氧化硅溶胶对石墨表面的亲水改性

(1.上海大学 环境与化学工程学院，上海 200444； 2.上海大学 纳米科学与技术研究中心，上海 200444)

Improving Water-Wettability of Graphite Using SiO2 Sol-Gel Coatings
(1. School of Environmental and Chemical Engineering, Shanghai University, Shanghai 200444, China;  
2. Research Center of Nanoscience and Nanotechnology, Shanghai University, Shanghai 200444, China)

● 摘要  

● 参考文献  

● 相关文章  

  

Download: PDF (0KB)   HTML (1KB)   Export: BibTeX or EndNote (RIS)      Supporting Info 

摘要 在对石墨进行热处理的基础上，以正硅酸乙酯(TEOS)为前驱体，采用溶胶 凝胶法和球磨法相结合，对鳞片石墨表面进行亲水改

性处理.对热处理前后石墨表面的官能团进行红外(infrared,IR)光谱分析，发现一些疏水基团如酮基、双键等在热处理后消失，出现亲

水性羧酸基团.考察改性前后石墨表面亲水性能的变化以及热处理对改性效果的影响.结果表明，改性后石墨表面的亲水性得到较大改

善，热处理有利于对石墨表面的改性处理.以改性石墨为碳源，提高浇注料的流动性并降低浇注料的加水量，使用热重分析 差示扫描

量热仪（thermogravimetry analysis differential scanning calorimetry,TGA DSC)对改性前后石墨的热失重进行表征.结果表

明，改性后石墨的热失重率从100%降低至70%，石墨的抗氧化性得到很大提高.扫描电子显微镜(scanning electron 
microscope,SEM)及能谱(energy dispersive spectrometer,EDS)分析结果表明，改性后的石墨表面形成了致密的网状氧化硅包膜
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Abstract： On the base of the heat treatment on graphite, the modification of surface properties of flake graphite 

was made via solgel and ball milling methods using tetraethoxysilane(TEOS) as precursor. IR analysis showed that 
some hydrophobic groups, such as ketone and double bond, disappeared and hydrophilic carboxyl groups were 
formed after heat treatment. The results indicated that the hydrophilicity of the modification graphite was 
improved. TGADSC analysis revealed that the weight loss was reduced from 100% to 70%, as well as the oxidation 
resistance of graphite was improved greatly. SEM and EDS showed that a dense network silicon oxide layer formed 
on the surface of modified graphite  
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